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شهروند| لیگ یک دنیایی از اتفاقات عجیب و غریب را 
در قالب مسابقات فوتبال در خود دارد. اما معمولا رسانه ها  
اهمیت بسیار زیادی برای این مسابقات قایل نیستند. اخبار 
و نتایج و اتفاقات لیگ یک همیشه تحت تأثیر تیم های ملی 
و پرسپولیس و استقلال و لیگ برتر قرار دارد. لیگ یک 
هیچوقت جزو اولویت های اصلی نبوده و نیست. طبیعتا 
وقتی رسانه ها توجه زیادی به لیگ یک نداشته باشند ، 
مردم هم آن طور که باید اتفاقات این مسابقات را دنبال 
نمی کنند. اما با تمام این بی تفاوتی ها لیگ یک هر سال به 
حیات خود ادامه می دهد و این چرخه مدام درحال تکرار 
شدن است. درباره لیگ دسته اول فوتبال باشگاهی ایران 
جدا از نتایج فوتبالی می توان بیشتر نوشت. می توان نگاه 
متفاوتی به این مسابقات داشت. تنها با این نگاه خواهیم 
فهمید که لیگ یک هم مثل تمام لیگ های دیگر، همه 

چیز با خود دارد. همه چیز!
لیگ در 11 استان

گستره جغرافیایی رقابت های این فصل قهرمانی دسته 
اول باشگاه های کشور در نوع خود جالب بود. درحالی که 
16 تیم لیگ برتر از 6 استان بودند،  18 تیم دسته اولی به 
11 استان و 17 شهر تعلق داشتند. استان کرمان با سه تیم 
مس کرمان، مس رفسنجان و گل  گهر سیرجان بیشترین 
سهمیه را در لیگ یک داشت. استان های تهران، گیلان، 
بوشهر، مازندران و خوزستان دارای دو تیم در فصل جدید 
بازی ها بودند و استان های لرســتان، فارس، یزد، البرز و 
مرکزی با یک نماینده در لیگ یک حاضر خواهند شد. 
این 18 تیم مسابقات خود را از 17 مرداد 1395 آغاز و در 

تاریخ یازدهم اردیبهشت ماه 1396 لیگ را بعد از گذشت 
چیزی حدود 9 ماه به پایان رساندند. 

از تیم های پرهوادار تا بی هوادار
لیگ یک به لطف حضور تیم های پرتماشاگر و ریشه دار 
بیشــتر از هر ســال دیگری مورد توجه رسانه  ها و مردم  
شــهر های مختلف بود. ایرانجوان بوشهر، پاس جنوبی 
جم، ملوان انزلی، سپید رود رشت، خونه به خونه بابل، فجر 
سپاسی شیراز، نساجی قائم شهر، گل گهر سیرجان و مس 
کرمان، خیبر خرم آباد، نفت مسجد سلیمان تیم هایی بودند 
که از حمایت تماشاگر در مسابقات این فصل برخوردار 
بودند و همین نکته بر جذابیت بازی ها افزوده بود. اما در 
طرف مقابل تیم هایی مثل بادران تهران، اکسین البرز،  
فولاد یزد،  آلومینیوم اراک و راه آهن تهران هم تیم هایی 

بودند که نتایج آنها برای مردم اهمیت زیادی نداشت.
فقر سخت افزار و امکانات

لزوم حرفه ای بودن و حرفه ای شــدن این نیست که 
فقط چارت اداری قوی داشته باشیم بلکه حرفه ای کردن 
زیر ســاخت ها از هر مساله ای مهم تر است. مساله ای که 
سال هاســت در فوتبال ایران به ویژه در لیگ های دسته 
یک  و پایین تر مغفول مانده است. امسال هم مثل سالیان 
گذشته بیش از 90 درصد ورزشگاه هایی که مسابقات در 
آن برگزار می شد زمین چمن بسیار بدی داشتند و شرایط 
استادیوم ها هم با استانداردهای مدنظر فیفا و کنفدراسیون 
فوتبال آسیا فاصله ای چشم  گیر داشت. معضل زمین و 
امکانات سخت افزاری، شکل ظاهری زشتی به مسابقات 
لیگ یک داده و عملا روی پایین آمدن کیفیت مسابقات 

تأثیر منفی داشت. نکته قابل تامل اینجاست که مشکل 
زمین تمرین و ورزشــگاه های غیراستاندارد وقتی برای 
تیم های لیگ برتری وجــود دارد، عمق فاجعه در لیگ 
یک به خوبی مشخص خواهد شــد. در لیگ یک حتی 
تصویربرداری مســابقات لیگ یک هــم به خاطر وضع 
نامطلوب بسیاری از ورزشگاه  ها با مشکلات بسیار زیاد 

مواجه بود.
لیگی که جذاب و حساس بود

با تمام  این مشــکلات جذابیت مسابقات لیگ یک تا 
هفته پایانی زیاد بود. جالب اینجاست که در فاصله 6 هفته 
مانده به پایان مسابقات هشت تیم ابتدایی جدول روی 
کاغذ شانس برای قهرمانی و صعود به لیگ برتر داشتند. در 
پایین جدول هم به جز استقلال اهواز که یک سال بسیار 
بد را پشت سر گذاشت تا شش هفته مانده به پایان بازی  ها 
احتمال سقوط 9 تیم به دسته دو روی کاغذ وجود داشت. 
فاصله پارس جنوبی جم 62 امتیازی که قهرمان بازی ها شد 
با تیم بادران تهران که در رده پنجم قرار گرفت تنها 6 امتیاز 
بود. در پایین جدول هم تیم های نفت مسجد سلیمان،  
فجر سپاسی،  راه آهن و خیبر خرم آباد برای بقای کارشان 
به هفته آخر کشیده شده بود و این مسأله به خوبی نشان 
می دهد که سطح تیم ها چقدر به هم در بالا و پایین جدول 

نزدیک بود.
از جادوگری و دوپینگ تا بحث تکراری تبانی

ســازمان لیگ از نظر برنامه ریزی توانست لیگ را با 
یک نظم قابل دفاع از هفته اول تا آخر برگزار کند. جشن 
قهرمانی برگزار شده برای پارس جنوبی جم در هفته آخر 
هم بسیار شکیل و خوب برگزار شد. اما لیگ یک امسال 
هم با مشکلات و حواشی همیشــگی چون دوپینگ، 
جادوگری،  اشــتباهات داوری و ... رو به رو بود. امســال 
بیش از هر سال دیگری عوامل تیم ها به استفاده برخی 
حریفان از جادوگر و یا مشکوک بودن بسیاری از بازیکنان 
به استفاده از مواد نیروزا اشاره کردند فدراسیون فوتبال 
تلاش بسیار زیادی کرد تا جلوی هرگونه شائبه و تبانی 
در هفته های پایانی مسابقات را بگیرد تا مثل سال های 
گذشته با جنجال های بزرگ مرتبط با این پرونده  ها رو به رو 
نباشیم. اما باز هم روز گذشته اعلام شد که کمیته اخلاق 
رسیدگی به برخی اتفاقات هفته پایانی مسابقات به ویژه 
رقابت تیم های پایین جدولی را در دستور کار خود قرار 
داده و زمزمه هایی پیرامون احتمال تبانی در لیگ یک 

شنیده شده است. 

فاجعه اقتصادی
در لیگ 18 تیمی دسته اول فوتبال باشگاهی کشور، 
شاید تعداد تیم هایی که به هیچ عنوان از ابتدا تا انتهای فصل 
با مشکلات مالی رو به رو نبودند به انگشتان یک دست هم 
نمی رسد. مثل همیشه بی پولی بسیاری از تیم ها، مسابقات 
لیگ را تحت تأثیر قرار داد. به عنوان مثال سپید رود رشت 
که دومین تیم صعود کننده به لیگ برتر نام گرفت،  هنوز 
بخش عمده ای از قرارداد بازیکنان و مربیان تیم را نتوانسته 
پرداخت کند. این مسأله نشان می دهد که وضع اقتصادی 
لیگ زیر خط فقر است. به همین دلیل معمولا تیم هایی 
که از لیگ یک به لیگ برتر صعود می کنند توان مقابله با 
تیم های لیگ برتری را ندارند و نمی توانند نتایج قابل قبولی 
کسب کنند و در بین مدعیان باشند. مگر در مواقع خاص!

کاهش تعداد تیم ها در پروسه 3 ساله؟
وقتی در فوتبال ملی ایران مشکلات مالی باعث می شود 
حقوق مربیان عقب بیفتد و یا پاداش ملی پوشان پرداخت 
نشود. وقتی در لیگ برتر بازیکنان تیم های مختلف در طول 
فصل بارها و بارها اعتصاب کردند، بی پولی در لیگ یک نباید 
اتفاق عجیبی باشد. همین بی پولی البته باعث شده مسئولان 
فدراسیون فوتبال به فکر این مسأله باشند که در یک پروسه 
سه ساله تعداد تیم های لیگ را از 18 تیم به 16 و یا حتی 14 
تیم کاهش بدهند. پروسه ای که هنوز اجرایی شدن آن قطعی 
نشده است اما با توجه به مشکلات مالی اکثر باشگاه ها و ضعف 
سخت افزاری و امکاناتی  آنها عملا لیگ یک پتانسیل برگزاری 
با 18 تیم را ندارد و فدراسیون به خاطر نزدیک کردن فوتبال 
ایران به استاندارد های بین المللی هم مجبور است تغییر نگاه 

جدی به مقوله لیگ یک و فعالیت  تیم ها داشته باشد.
فدراسیون به دنبال ساماندهی

از سال آینده به منظور ساماندهی تیم های لیگ یکی قرار 
است برای آنها مجوز ملی و سپس حرفه ای باشگاه داری 
صادر شود. جدا از هر مصلحت اندیشی خاصی فدراسیون 
تیم هایی که نتوانند استاندارد ها را رعایت کنند از لیگ کنار 
خواهد گذاشت. مهدی تاج و همکارانش به خوبی به این 
نتیجه رسیده اند که ادامه این روند به نابودی فوتبال ایران 
ختم خواهد شد. به همین دلیل در آینده ای نه چندان دور 
و در یک پروسه 3 ساله تغییرات اساسی در این مسابقات 
و باشگاه ها شاهد خواهیم بود. در لیگی که بی پولی حرف 
اول را در آن می زند و همیشه سایه تهدید آمیز کسر امتیاز 
و اعتصاب و اعتراض بالای ســر تیم ها وجود دارد. بعد از 

آن نارضایتی ها از امکانات سخت افزاری به اوج می رسد. 
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شــهروند| گیلکی ها ضرب المثلــی دارند 
که می گویــد: »روغــن زردُ کره ماســال«. این 
ضرب المثل کنایه از کسی است که در خرج کردن 

خساست به خرج می دهد. 
حکایت تیم ســپیدرود 
رشــت هم فــارغ از این 
امر نبــود. قدیمی ترین 
تیم شهر رشت که بعداز 
ســال ها به لیگ دسته 

یــک رســیده 
با  بود، 

کمترین امکانات و دریافتی، راهی لیگ برتر شد 
که این یک شــاهکار محسوب می شــود. اتفاق 
جالب این بود که ســپیدرود با هدایت یک مربی 
بومی به نام علی نظر محمدی بعد از 26 سال لیگ 
برتری شد و مردم رشــت را تا ساعت های پایانی 
بامداد سه شــنبه به خیابان ها کشاند. حرف های 
علی نظرمحمدی در گفت وگو با »شــهروند« به 
خوبی همه چیز را درباره صعود تیمش مشخص 

می کند.
 طلسم 26 ســاله شکست؛ چطور این مهم 

میسر شد؟
اول از هــر چیز با لطــف خــدا، دوم با تلاش 
مضاعف بازیکنان و ســوم با حمایــت بی دریغ 
هواداران. صعود ســپیدرود تنها همین 3 دلیل 
را داشت و خوشــحالم با هدایت من این اتفاقات 
افتاد. ما از ابتدا راه سختی را پشت سر گذاشتیم. 
در تاریخ کم سابقه بوده تیم هایی که از لیگ دو به 
لیگ یک صعود می کنند و بلافاصله لیگ برتری 
می شوند. این مهم اما برای ما به دست آمد و بابت 

خوشحالی مردم خوشحالم.
 بعد از قطعی شــدن صعودتان در بازی با 
نساجی، اشــک می ریختید؛ این گریه برای 

چه بود؟
حتما می دانید که من در اواســط فصل جاری 
لیگ برتــر مادرم را از دســت دادم و این موضوع 
بزرگترین شوک روحی بود. از آن زمان بازیکنان 
گفته بودند که به خاطر شاد شدن روح مادرم همه 
تلاششان را انجام می دهند تا لیگ برتری شویم. 
مادرم در زمان حیات همیشــه می گفت بعد از 
مرگ هم برایم دعا می کند و مطمئنم دعاهای او 

باعث شد تا خداوند پاسخ تلاش های یک ساله مان 
را به این خوبی بدهد. اشــک های من بعد از بازی 
با نســاجی نیز به همین خاطر بود. بلافاصله بعد 
از ترک ورزشــگاه به مزار مادرم رفتم و از او بابت 

دعاهایش تشکر کردم.
 امسال تیم شما مشــکلات زیادی داشت؛ 
چطور اجازه ندادید مسائل اقتصادی به تیم 

ضربه بزند؟
مــن وقتــی می گویم ســپیدرود بــا همت 
بازیکنانــش صعود کرد، به همین خاطر اســت. 
من بازیکنانی را داشــتم که یک سال با کمترین 
دریافتی همــه کار کردند. ما مشــکلات زیادی 
داشــتیم و باور کنید بازیکنان از نظــر مالی در 
مضیقه بودند اما هرچه داشــتند، گذاشتند تا به 

موفقیت برسیم.
 این مشکلات در لیگ برتر هم ادامه دارد؟

امیدوارم این طور نباشــد. صعود سپیدرود به 
لیگ برتر یک اتفاق تاریخی بود و من دوست دارم 
سپیدرود در لیگ برتر یک قطب شود. مردمی که 
بعد از بازی تا صبح در خیابان های رشت حضور 
داشتند، نشــان دادند که چقدر عاشق این تیم 
هستند. از مســئولان می خواهم فکری به حال 
باشــگاه ما کنند. واقعا حیف اســت اگر با دست 
خالی به مصــاف رقبای قدرتمنــد لیگ برتری 

برویم.
 خودتان در سِمت سرمربیگری می مانید؟

هنوز تصمیمی در این باره نگرفته ام. می خواهم 
چند روز اســتراحت کنم و در فضایی مناســب 
صحبت کنیم و برنامه بریزیم. با این حال موفقیت 

سپیدرود از هر چیزی بیشتر اهمیت دارد.

شهروند| شــاید اگر اول فصل می خواستیم 
مدعیان صعود به لیگ برتر هفدهم را برشماریم، 
نامی از پارس جنوبی جــم نمی بردیم؛ این تیم اما 
توانســت با ثبت رکوردهایی فوق العاده یک هفته 
مانده به پایان رقابت ها قهرمانی خود در لیگ یک 
و صعود به لیگ برتر را قطعی کند. پارس جنوبی با 
هدایت مهدی تارتار وحمایت هواداران پرشور خود 
کاری کرد که خیلی از تیم های دیگر با هزینه های 
آنچنانی و البته ستاره های نامدار نتوانستند انجام 
دهند. مهدی تارتار در گفت وگو با »شــهروند« از 
مسیر پرپیچ وخمی صحبت کرد که منجر به صعود 

این تیم شد. ماحصل گفت وگو با وی را بخوانید:  
 شهرســتان جم و هوادارانی که بی صبرانه 
منتظر چنیــن روزی بودند؛ چه حرفی با آنها 

دارید؟
این قهرمانی متعلق به مردم اســتان بوشهر و 
شهرستان جم است؛ ما برای آنها همه کار کردیم 
و البته هواداران نیز به خوبی حمایت خود را نشان 
دادند. مردم این خطه به فوتبال عشــق می ورزند 
و لذت این قهرمانی برای آنها بســیار زیاد است. ما 
در هربازی هواداران زیادی داشتیم و این برایمان 
فوق العــاده بود. اگــر این عزیزان نبودند، شــاید 
درمسیر به مشــکل می خوردیم. خوشحالم که 

توانستیم بار دیگر آنها را خوشحال کنیم.
 روز اولی که هدایت پارس جم را قبول کردید، 

تصور صعود داشتید؟
واقعیت این اســت که من اولین  سال حضورم 
در لیگ دســته اول را تجربه می کردم؛ همان اول 
فصل به مسئولان باشــگاه گفتم که نمی خواهم 
تجربه بدی برایم باشم. به همین خاطر از اول فکر 

و ذکرمان صعود به لیگ برتر بود و خوشبختانه همه 
چیز آنطور که می خواســتیم پیش رفت. مدیران 
باشــگاه نیز وقتی انگیزه کادرفنــی و بازیکنان را 
دیدند، حمایت خوبی داشتند و امکانات خوبی را 
برایمان درنظر گرفتند تا بتوانیم این صعود تاریخی 

را جشن بگیریم.
 البته برخی هستند که می گویند پارس جم 

شانسی به لیگ برتر صعود کرده است!
شــما این حرف را می پذیرید؟ آیا می شود یک 
تیم در 23 بازی نبــازد؟ ما مقابل تیم های مدعی 
نساجی، ملوان، گل گهر و... به برد رسیدیم و یک 

رکوردبی نظیر بر جای گذاشــتیم. آیا اینها 
شانسی است؟ من فکر می کنم آن هایی 

که ایــن بحــث را مطــرح می کنند، 
قصدشان لوث کردن زحمات مجموعه 

پارس جنوبی است.
 هدفتان برای لیگ برتر چیست؟

ما باید از حالا برای لیگ برتر استارت 
بزنیم تا زمینه برای موفقیت های بعدی 

فراهم شود. برنامه هایم برای حضور در 
لیگ برتر را آماده کردم و به زودی به باشگاه 

می دهم. ما فقط دنبال این نیستیم که به لیگ 
برتر بیاییم و چند بازی انجام دهیم و به دنبال بقا 
باشیم. باید بتوانیم این تیم را به عنوان یک سهمیه 

قدرتمند در مسابقات حفظ کنیم.
 در جایی گفته بودید هدفتان آسیایی کردن 
تیم است؛ آیا واقعا فکر می کنید چنین چیزی 

محقق می شود؟
بله، با یک برنامه ریزی دقیق و خوب می شود. 
من اهدافی دارم که باید درباشگاه پیاده شان کنم 

و امیدوارم همه  چیز برای کســب موفقیت فراهم 
شود. فکر می کنم بعد از دو سال می شود به سهمیه 
آســیایی فکر کرد. البته همان طور که گفتم باید 
امکانات و مسائل مالی 
و حمایت باشــگاه 
باشیم.  داشته  را 
چون به جز این به 

جایی نمی رسیم.

گفت وگوی »شهروند« با علی نظرمحمدی، سرمربی تیم سپیدرود رشت  

با دست خالی تاریخ ساز شدیم
  سپیدرود در فوتبال ایران قطب می شود

گفت وگوی »شهروند« با مهدی تارتار، سرمربی تیم پارس جنوبی جم  

می خواهند قهرمانی ما را لوث کنند
  باور کنید هدفم آسیایی کردن پارس جنوبی است
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شهروند| صعــود یک تیم از شــمال و یک تیم از 
جنوب تنور سطح اول فوتبال ایران را داغ تر می کند تا 
شاید میانگین تماشاگران در فصل آینده نیز بالاتر برود.

گیلان پشت سپیدرود
بــا این که در 2 دهه اخیر ســپیدرود رشــت را در 
ســطح اول فوتبال ایران ندیدیم اما قدیمی ها خوب 
می دانند که نماینده گیلان در لیگ  سال آینده یکی 
از قدیمی ترین باشــگاه های ایران محسوب می شود. 
سپیدرود  سال 1349 تأسیس شــده و حتی زمانی 
که در لیگ دســته دوم بازی می کرد، هواداران خود 
را از دســت نداد. درطول 16 دوره لیگ برتر تیم هایی 
همچون پگاه و داماش به عنوان نمایندگان شهر رشت 
در لیگ بازی کردند اما حالا تیمی که کل استان گیلان 
آرزویشان حضور آن در لیگ برتر بود، توانسته بعد از 
چند دهه به ســطح اول فوتبال ایران بازگردد. در روز 
صعود ارتش ســرخ گیــلان به لیگ برتــر، خیلی از 
هواداران این تیم پشت سر ماندند و خیلی ها هم از روی 
ساختمان های مجاور بازی را تماشا می کردند تا برای 

تیم های لیگ برتری خط و نشان بکشند. 
بازگشت بوشهری ها به لیگ

برخلاف تیم شــمالی تازه لیگ برتری شده،  پارس 
جم جنوبی سابقه چندانی ندارد. از زمان تأسیس این 
تیم جنوبی 7 ســال می گذرد و آنها یک سال در اولین 

 سال حضورشــان در لیگ دســته اول راهی سطح 
اول فوتبال ایران شــدند. علاوه بر مردم شــهر جم، 
بوشهری ها و حتی خطه جنوبی کشــور را می توان 
هوادار پارس جنوبی دانست. آخرین تیمی که از استان 
بوشهر در لیگ برتر بازی کرد، شاهین بود که تا فینال 
جام حذفی هم رسید و ســابقه خوبی از خود به جای 
گذاشت. حالا پارس جم درکنار تیم های خوزستانی 
یکی دیگر ازتیم های جنوبی فوتبال ایران اســت که 

می تواند یاد شاهین را زنده کند.
خطر بیخ گوش تازه واردها

صعود به لیگ برتر با این که برای سپیدرود و پارس 
جم خوشحال کننده اســت، می تواند برای آنها یک 
زنگ خطر باشد. تیم های زیادی همچون این 2 تیم 
در سال های اخیر به سطح اول فوتبال ایران رسیدند 
اما خیلی زود سقوط کرده و حتی رو به نابودی رفته اند. 
شهید قندی یزد، شیرین فراز کرمانشاه،  گهر دورود، 
مس سرچشــمه، نفت مسجدســلیمان، آلومینیوم 
هرمزگان و پیام مشهد ازجمله تیم هایی بودند که با 
وجود داشتن هوادار، بعد از یک سال حضور در لیگ برتر 
سقوط کرده اند. به نظر می رسد سپیدرود و پارس جم 
نیز باید برنامه ریزی صحیحی از نظر بودجه ای داشته 
باشند تا به سرنوشــت تیم های پرطرفدار قبلی دچار 

نشوند. 

شهروند| سیر سقوط تیم های قدیمی، ریشه دار 
و پرهوادار به لیگ های دسته پایین و رفتن آنها رو به 
نابودی، همچنان ادامه دارد و امسال نیز درپایان لیگ 
دسته اول تیم هایی سقوط کردند که نامشان را قبلا 

زیاد در فوتبال ایران شنیده ایم.
استقلال اهواز در معرض نابودی

با این که درچند  ســال اخیر استقلال خوزستان 
عملکرد خوبی در لیــگ برتر داشــته و تا حدودی 
توانسته جای تیم قدیمی استقلال اهواز را پر کند اما 
هنوز هم مردم این شــهر روی استقلال اهواز تعصب 
دارند. آبی پوشان اهوازی یک بار تا آستانه قهرمانی لیگ 
برتر هم پیش رفتند اما بعد از آن با افتی عجیب راهی 
لیگ دسته یک و دو شدند. خرید امتیاز فولادنوین بار 
دیگر آنها را به لیگ بازگرداند اما اوضاع وفق مراد پیش 
نرفت و استقلال اهواز باز هم برای ماندن در سطح اول 
فوتبال ایران ناکام بود. در لیگ دسته اول فصل جاری 
هم اســتقلال اهواز رکورد تغییر مربی و مشــکلات 
عجیب و غریب را شکست تا سقوطی زودهنگام داشته 

باشد و نشانه هایی از انحلال در این تیم دیده شود. 
یزد بدون تیم شد

تنها تصویر از شهر یزد در سطح اول فوتبال ایران به 
شهید قندی برمی گردد که یک سال توانست در لیگ 

برتر بازی کند. فولاد یزد نیز حدود 5، 6 سال بود که از 
لیگ دسته دوم با حمایت کارخانه فولاد به دسته یک 
رسید اما هر سال درهفته پایانی از سقوط به دسته دوم 
فرار می کرد. البته یکی، 2 ســالی است که این تیم از 
مالکان قبلی واگذار شده و هوادار چندانی هم در شهر 
یزد ندارد. درنهایت همین اتفاقات دست به دست هم 
داد تا یزد در 2 لیگ برتر و دســته اول فوتبال کشور 

بدون تیم شود. 
خیبر به جای فجرسپاسی

تنها نماینده استان لرستان در تاریخ لیگ برتر گهر 
دورود بود که وضع مشخصی نداشت و خیلی زود هم 
محو شد. خیبر خرم آباد اما تیم ریشه دار و پرطرفدار 
لرستان محسوب می شود و امسال هم با رویای لیگ 
برتری شدن پای به لیگ دســته اول گذاشته بود اما 
اوضاع طور دیگری پیش رفت. آنها درشرایطی که تا 
قبل از هفته پایانی بالاتر فجرسپاسی قرار داشتند، برابر 
خونه به خونه شکست خوردند تا غلامحسین پیروانی 
یک تیم ریشه دار دیگر یعنی فجرسپاسی شیراز را در 
لیگ دسته اول نگه دارد و خیبر خرم آباد  سال آینده 
بار دیگر برای رســیدن به دســته اول تلاش کند. به 
نظر می رسد جای نمایندگان لرستان در سطح بالای 

فوتبال ایران خالی است. 

ذوق از صعود دو تیم پرهوادار به لیگ برتر

شمال و جنوب، تنور را داغ می کنند

کاش خیبر و استقلال هم مثل فجرسپاسی می ماندند

حیف از خرم آباد و اهواز...

همه آنچه باید از رقابت های لیگ دسته اول بدانید

فقر سخت افزاری
 شایعات درباره جادوگری، دوپینگ، تبانی و... باز هم 

حواشی عجیب لیگ یک را تشکیل داد


